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Facebook oldala

-7712 Dunaszekcs? 

Kossuth Lajos u. 33.
- instagram
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Az újságot megjelentette 
Dunaszekcs? Község 
Önkormányzata 150 példányban.

Szerkeszt?: Kulutácz Tímea

Elérhet?ségek:

2.  évf.  5.  szám

Programajánló
2023. m ájus 1. (hét f?) Reggeli ébreszt ?

2023. m ájus 5. (pént ek) 15.00 -18.00 
Ebolt ás- Ökorm ányzat  udvara

2023. m ájus 6. (szom bat ) 8.00 - 9.00 
Ebolt ás- Önkorm ányzat  udvara

2023. m ájus 12. (pént ek) Jót ékonysági 
bál az óvodások  részére

2023. m ájus 27. (szom bat ) délel?t t  
k incskeres?, délut án gyereknapi 
program ok a M?vel?dési Házban

Igen mozgalmasra és eredményesre 
sikeredett az áprilisi hónap. Arany 
min?sítést ért el zenekarunk (cikk a 9. és 10. 
oldalon olvasható),

országos dönt?n els? helyezést ért el az 
asztalitenisz szakosztály leány csapata 
(cikk a 3. oldalon olvasható), 

és az általános iskola tanulói is 
növelték településünk hírnevét (cikk a 
2. és 3. oldalon olvasható).

Mindenkinek gratulálunk!

https://www.facebook.com/dunaszekcsoimuvhaz
https://www.instagram.com/szekcsoi.muvhaz/
https://www.google.hu/maps/place/Dunaszekcs%C5%91i+M%C5%B1vel%C5%91d%C3%A9si+H%C3%A1z+%C3%A9s+K%C3%B6nyvt%C3%A1r/@46.0877476,18.7570342,16.25z/data=!4m5!3m4!1s0x4742d9792c490f59:0x11924f68b2e1a509!8m2!3d46.0868703!4d18.7584351?hl=hu
mailto:muvhaz.dszekcso@gmail.com
https://www.google.com/maps/uv?pb=!1s0x4742d9792c490f59%3A0x11924f68b2e1a509!3m1!7e115!4shttps%3A%2F%2Flh5.googleusercontent.com%2Fp%2FAF1QipPZG_llj0c1zoTalDgbJyFoo-PS0XUIo6xh00Aq%3Dw213-h160-k-no!5zZHVuYXN6ZWtjc8WRaSBtxbF2ZWzFkWTDqXNpIGjDoXogw6lzIGvDtm55dnTDoXIgLSBHb29nbGUta2VyZXPDqXM!15sCgIgAQ&imagekey=!1e10!2sAF1QipPZG_llj0c1zoTalDgbJyFoo-PS0XUIo6xh00Aq&hl=hu&sa=X&ved=2ahUKEwiFkeTopaf1AhUyi_0HHUrnCFAQoip6BAgQEAM
https://muvhazdszekcso.wixsite.com/website
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Konyha
A kazánház kéményéhez szükséges létra 
elkészült, jelenleg horganyzás alatt van, 
ennek befejeztével felszerelik a 
szakemberek. A küls?-bels? vakolás és 
színezés van még hátra. A következ? 
idényt?l már az új vegyestüzelés? kazánt 
tudjuk használni. A korábbi 
élelmezésvezet?nk, Tóth Péter március 
végével felmondott, helyére egy bajai 
származású vezet?, Vedelek Zita került, 
aki korábban már dolgozott 
konyhaf?nökként közüzemi konyhán.       
(A vele készült beszélgetés az újság júniusi 
számának Kávészünet rovatában lesz 
olvasható. -a szerk.)

Önkormányzati hírek

Az elmúlt héten volt kistérségi ülés, az ott 
elhangzottak alapján úgy t?nik, hogy a 
gáz ára jelent?sen (közel a felére) fog 
csökkenni. 740 forint helyett 
el?reláthatólag 410-440 Ft körüli összegre 
lehet számolni. 

A közeljöv?ben lejár a védett fogyasztói 
státusza az önkormányzatoknak, ami 
után a kistérséggel közösen kell 
pályázatokat benyújtani gáz- és 
villanybeszerzéssel kapcsolatban.

Lassan érkeznek be az 
önkormányzathoz a végszámlák, 
amiken látszódik, hogy a közüzemi 
szolgáltatók az elmúlt id?szakban 
jelent?sen túlszámláztak. A 
képvisel?testület legközelebbi ülésén 
készíti el a negyedéves pénzügyi zárást, 
valamint részben ez okból  módosítja 
az év elején elfogadott költségvetést is.

A hivatal pénzügyi dolgozója 
készítettek egy táblázatot, ami mutatja 
a rezsiben elért spórolásokat az 
önkormányzat m?ködésében lév? 
összes intézmény tekintetében a 
korábbi évhez képest. A gáz 
szempontjából összesített táblázat 
50%-os megtakarítást mutat, ami 
eloszlik az intézmények között. A 
legnagyobb spórolást a m?vel?dési 
ház esetében mutatkozik, ott ez 70%. 

A villamosenergia szempontjából 
különösebb megtakarítást nem 
tudtunk elérni, hiszen egyel?re 
napelem rendszerek nem kerültek 
felszerelésre, jelenleg az Eon 
engedélyét várjuk.

Kistérségi ülés

Rezsi csökkenés

Helyi hírek
Iskolánk tanulói ebben a tanévben is nagy 
lelkesedéssel jelentkeztek a 
Pécs-Baranyai Kereskedelmi és 
Iparkamara által szervezett 
szakmaismereti versenyekre. A tanulók az 
els? fordulóban egy online feladatsort 
oldottak meg, a második fordulóba jutott 
csapatok egy-egy kreatív feladatot 
kaptak. A gyerekeknek hat hét állt 
rendelkezésükre, hogy pneumatikus 
targoncát, házmakettet, illetve menüsort 



Diákolimpiai gy?zelem!
2023. április 21. és 23. között került 
megrendezésre Kiskunfélegyházán az 
országos asztalitenisz diákolimpiai 
dönt?. Leány egyéniben Bicskei Alexa 
dönt?be jutott, nagy küzdelemben ezüst 
érmet szerzett. 
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Bihercz Petra középiskolások közt 2. 
helyezést ért el.

Leány csapat: 1. helyezett, azaz 
országos bajnok lett! A csapat tagjai: 
Bicskei Alexa, Bicskei Melissza, Mózes 
Maja, Bihercz Rita.

készítsenek. Iskolánkból a Gép-ésszel 
és az Ide-süss! versenyz?i a Pécsett 
rendezett megyei dönt?be jutottak: a 
Gépész bajnokok csapata (Barbócz 
Róbert, Kappelmayer Mihály, Zsigmond 
Valér) nagyon ügyesen szerepelt és a 
második helyen végzett. A fiúknak 10 
állomáson kellett rátermettségüket 
bizonyítani, illetve a csapatmunkát és 
kézügyességet igényl? feladatokat 
elvégezni.

Az Ide-süss! verseny dönt?jét április 
28-án rendezték meg, ahol a lányoknak batátakrémlevest, zeller és céklachipset, 
gombás gerslirizottót, valamint filézett f?szeres csirkecombfilét kellett 
elkészíteniük. A csapat (Bihercz Rita, Heil Veronika, Rumann Bori) már hetekkel 
ezel?tt elkezdett gyakorolni és többször is elkészítették a fogásokat. A versenyen is 
nagyon ügyesen szerepeltek és a negyedik helyen végeztek. A gyerekek szülei 
rengeteget segítettek a felkészülésben és az utazásban is, ezúton szeretném nekik 
még egyszer megköszönni a sok segítséget! Theisz-Mikola Anita 

Spor t
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Fogathajtás, Kladruby nad Labem (Csehország): összetett 5. hely

 írta Torba Kamilla
      A tavaszi hónapokra jellemz? 
betegség, hiszen ekkor még 
immunrendszerünk is gyengébb és az 
id?járás is még ?csalóka?.

Tünet ei:

-gyakori vizelési inger

-fájdalmas vizelés

-alhasi fájdalom és sötétebb szín? vizelet

Megel?zése:

-Igyál sok folyadékot, mert a nagy 
mennyiség? folyadék átmossa a hólyagot, 
és megnehezíti a baktériumok 
megtelepedését.

-Öltözz rétegesen. A ruhák rétegei közötti 
leveg? ugyanis sokkal jobb h?szigetel?, 
mint egy vastag pulóver.

-Az uszodában, ha kijöttél a 
medencéb?l, igyekezz minél hamarabb 
megtörölközni és levenni a vizes 
fürd?ruhádat.

-Ne viselj m?szálas alsónem?t, mert 
könnyen beleizzadhatsz, aminek 
fert?zés a vége.

-Ha azt érzed, hogy pisilned kell, akkor 
azonnal menj vécére, ne tartsd vissza, 
mert az csak súlyosbítja a problémát.

Vizelet hajt ó t eák

A vizelethajtó teák alaposan átmossák 
a hólyagot, ezzel megtisztítva azt a 
baktériumoktól. 

Remek vizelethajtó tea a csalánt ea. 

Önts le egy-két ev?kanál szárított 
csalánlevelet forró vízzel, majd hagyd 
állni 15 percig, végül sz?rd le. 
Bodzasziruppal ízesítsd, így vértisztító 
és emésztésszabályozó hatása is 
érvényesül szervezetedben.

A Felfázás

A 2023. április 20?23. között lebonyolított 
versenyen, melyen közel száz fogat indult, Dr. 
Tóth Andreán kívül Magyarországról még a 
kétszeres, korábbi csapatvilágbajnok, a vecsési ifj. 
Dobrovitz József indult ugyanebben a 
kategóriában. 

A kettesfogatok díjhajtása csütörtökön zajlott, és 
itt a lengyel Arkadiusz Szpojda mögött a második 
helyet szerezte meg Dr. Tóth Andrea. A hosszú 
évekig azonos díjhajtó programot tavaly 
jelent?sen megváltoztatták, A hajtón? így 
fogatával ezen a helyszínen mutatta be el?ször 
ezt az új programot, a versenyz?k többségével 
együtt, hiszen az idei szabadtéri versenyszezon 
csak most vette kezdetét.

A díjhajtáson egyébként néz?ként jelen volt a 
háromszoros egyéni és csapatvilágbajnok Hölle 
Martin és a Szilágyi Zsolt, a kettesfogatok kvázi 
szövetségi kapitánya, aki majd dönteni fog arról, 
ki megy idén a franciaországi világbajnokságra, és 
?k is elégedettek voltak a látottakkal.

Szombaton Dr. Tóth Andrea a maratonban 
összességében jól hajtott, viszont a kettes 
akadályban egy rossz irányba fordulást követ? 
megtorpanás tíz másodperc körüli 

id?veszteséget eredményezett, de a lovak 
nem fáradtak el, Manó és 150 Maestoso 
Gaetana X a 17. helyre ért be. Összetettben 
az els? két versenyszám után így éppen a 
kilencedik helyr?l várhatta az utolsó 
felvonást, az akadályhajtást.

Vasárnap Dr. Tóth Andreának a német Josef 
Middendorf pályaépít? által készített, 
kell?en nehéz pályán két ver?hibája volt, 
valamint egy kis id?túllépése, ezzel az ötödik 
helyen zárt, és így mind az akadályhajtás, 
mind pedig az összetett eredmény ötödik 
helyéért járó szalagját vehett át.

Évkezdésnek kifejezetten bizakodásra okot 
adó ez az eredmény, legközelebb pedig a 
sportolón? a szlovákiai Dunat?késen 
meghirdetett nemzetközi versenyen tervezi 
a részvételt, mivel az lesz az els?, amelyet az 
új magyar szövetségi kapitány megnevezett 
mint olyan versenyt, amelynek az 
eredménye már a kettesfogathajtó 
világbajnokságra való felkészülés jegyében 
pontszerz? versenynek fog számítani, 
jóllehet feltehet?leg kevésbé rangos mez?ny 
fog összegy?lni, mint Kladrubyban

A
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A Május

  A tavasz utolsó, nyárel? els? hónapja ? a 
május - mindkét évszak ruháját magán 
hordozva, ahogy ilyenkor mi is tesszük, hol 
kabátba bújva, hol ingujjra vetk?zve.

Pünkösd havának is nevezi a népi 
kalendárium, hiszen a húsvét utáni ötvenedik 
nap az egyház harmadik legnagyobb ünnepe, 
a Szentlélek eljövetelének és az egyház 
születésének ünnepe. A május nevet, a 
termékenység görög istenn?jét?l kapta a 
hónap, nem véletlenül. Ilyenkor már jól látszik, 
hogy lesz-e idén gyümölcs a fákon, a sárgán 
virító repcét?l, az ?zeket nyakig takaró 
kalászosokból megtelnek-e majd a raktárak, és 
a kiadós tavaszi es?zések után a napraforgó és 
a kukorica szépen kikel-e. Nem hiába tartja a 
mondás, hogy májusi es? aranyat ér!

Szabó L?rinc verséb?l idéznék, hiszen ennél 
szebben már nem lehet tavaszt idézni:

? Hosszú tél, munka, gond, betegség

úgy meglopta ezt a tavaszt,

hogy most elálmélkodva nézem

a hirtelen megjött vigaszt.?

Ennek a gyönyör?, szívet, lelket melenget? 
hónap els? vasárnapjának ékessége az Anyák 
napja, de ebben a hónapban több olyan 
ünnepnap is van, ami a természethez köt?dik: 
a felel?s állattartás napja, madarak és fák 
ünnepe, méhek napja és a biodiverzitás - a 
biológiai sokszín?ség ? napja. Anélkül, hogy 
most ezeket részletesen ismertetném legyen 
annyi elég ? ha jól belegondolunk ? ezek 
külön-külön is, de együttesen teljesen biztosan, 
a földi létünk nélkülözhetetlen részei.

Bennünket, vadászokat, a tavaszi munkák, 
a kukorica vetése szólít ?csatasorba?, amit 
nem túl ötletesen vetés?rzésnek hívunk, 
pedig nem a vetést kell ?rizni, azt teszik a 
vet?gépek, hanem a már elvetett táblákat, 
disznótúrás ellen. A fene sem érti a disznók 
furcsa ízlését, amikor a szórókra kitett 
kukoricához hozzá sem nyúlnak, pedig azok 
terített asztalként állnak ott, inkább az 
orrukkal túrják a vet?gép nyomát, ha kell 
porban, ha kell sárban kutatva a szemeket.

Új jelenség a vadkárokban a túlszaporodott 
nyúl-állomány. Nyúlrágásra érzékeny 
kultúrákban lehet kilövési engedélyt kérni és 
kapni. Jogossága vitatható, a kivitelezése 
számomra nem elfogadható. Ezt a dolgot 
nyilván másként ítéli meg az, akinek 
mondjuk a borsóját tövig lerágták a nyulak.

Az ?zbakok vadászatának ideje javában 
tart, de a jócskán felcseperedett 
kalászosokból már csak a fejük áll ki, ami 
nagyon megnehezíti az elejtésüket. Nem baj, 
meg kell várni a július végét, augusztus 
elejét ? az ?zekedésüket ? és akkor 
?zsíppalhívogatva, korrektül elbírálva, igazi 
élményt adva lehet rájuk vadászni. Az eddig 
leírtak után, ha valami jelz?t kéne erre a 
hónapra ráaggatnom ? a magam szájíze 
szerint ? akkor a CSODAVÁRÁS mellett 
döntenék.

         A kutyákat és macskákat kezel? állatorvosi 
klinikák statisztikai adatai, valamint a 
háziállatok egészségbiztosítói által közzétett 
adatok alapján a macskák leggyakoribb 

egészségügyi problémái a következ?k:

1. Az alsó húgyutak betegségei:  klinikai 
tünetei nagyon gyakoriak. E tünetek közé 
tartozik a gyakori vizelés, a nehéz és fájdalmas 

Dr. Acél Csaba r ovata

A macskák 10 leggyakoribb egészségügyi problémájaA Dr. Kovács Iván r ovata
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hasmenés jelentkezhet, néha spagettiszer? 
férgek is láthatók a fert?zött macska 
székletében. A nagy mennyiség? féreg 
végzetes lehet a cicák számára. Aztán ott 
vannak a laposférgek, amelyeket a 
laposférgek petéit lenyel? bolhákon keresztül 
jutnak el. Ezután a macska a sz?r 
nyalogatása és tisztítása közben lenyeli a 
lárvákat, amelyek így eljutnak a macska 
belébe A laposférgekkel fert?zött macskák 
lefogyhatnak, és a macska végbélnyílása 
körüli borsószer? szemek jelezhetik ezen 
paraziták jelenlétét. Macskákat rendszeresen 
meg kell tisztítani a férgekt?l 
dehelmintikumokkal, mert a férgek 
emberekre is átterjedhetnek.

8. B?rproblémák: Nem felt?n?, mert 
általában csak olyan helyekre használják a 
karmaikat, amelyeket nem tudnak elérni a 
nyelvükkel, például a nyakon és a fejen. Ezért 
a macskákat akkor viszik állatorvoshoz, 
amikor már látható elváltozások keletkeztek a 
b?rön.

9. Rák: Az állattartók számára mindenekel?tt 
fontos megérteni a kutyák és macskák 
rákbetegségének óriási jelent?ségét a magas 
gyakoriság miatt; 23%-uk rákban hal meg. 
Igaz, hogy a rák számos formája kezelhet?. 
Egyes kezelések gyógyuláshoz vezetnek  míg 
más típusú daganatok esetében a terápia 
célja az egyén életének meghosszabbítása, 
vagy életmin?ségének javítása.

10. A fels? légutak megbetegedése: A 
vírusok és baktériumok gyakran okozzák a 
macska fels? légúti (orr, torok, melléküregek) 
fert?zését. A vírusok között a leggyakoribb 
kórokozók a calici és a herpeszvírusok, 
amelyek gyorsan terjednek egyik macskáról a 
másikra. Különösen érzékenyek azok a 
macskák, amelyek nagy agglomerációban 
élnek, akik stressznek vannak kitéve, valamint 
a "lapos arcú" macskák, például a perzsa 
macskák. Az érintett macskák tüsszögnek, 
orrfolyásuk, lázuk, étvágytalanságuk és 
szapora légzésük van. A macskát bent kell 
tartani elszigetelten, antibiotikumot és sok 
folyadékot kell kapnia. Szerencsére e 
kellemetlen betegség ellen létezik egy 
hatékony véd?oltás, amellyel a macskát az 
állatorvos által meghatározott terv szerint 
kell beoltani.

vizelés, amelyet a macska hangos panaszai 
kísérnek, valamint az elszínez?dött és er?s szagú 
vizelet, egészen a zavart általános állapotig, 
étvágytalanság, apátia, hányás. A macskák 
hajlamosak a húgyúti kövesség kialakulására, ami 
végzetes következményekkel járhat a macska 
egészségére és életére nézve, ha nem veszik észre 
id?ben és nem kezelik megfelel?en.

2. Parodontitis /  Fogak betegségei: a 
macskáknak nagyon gyakran vannak problémái a 
fogaikkal. Fogk?, fogínygyulladás, fogágygyulladás, 
fogszuvasodás, foggyökér-tályog, fogtörés és 
reszorpciós veszteség. 

3. A pajzsmirigy felgyorsult m?ködése 
(hyperthyreosis): A pajzsmirigy-túlm?ködés a 
macskák gyakori endokrinbetegsége, mely f?ként 
id?sebb állatoknál fordul el?, súlycsökkenéssel 
jellemezhet?, bár a macskának jó az étvágya, 
ekkor el?fordulhat hányás, nyugtalanság, gyakori 
és hangos nyávogás, a sz?rzet gyengébb 
min?ség?vé válik, kevésbé jól ápolt, a macska 
elgyengül, gyors légzés lép fel.

4. Krónikus vesebetegség: gyakori probléma, 
különösen az id?sebb macskák és kutyák esetében.  
Krónikus vesebetegségben szenved? macskáknál 
gyakran megfigyelhet?, hogy sok vizet isznak és 
sokat vizelnek, fogynak, nincs étvágyuk, 
hányhatnak, vérszegények lehetnek, magas a 
vérnyomásuk, s?t hirtelen megvakulnak.

5. Gyomorprobléma /  Hányás és hasmenés: Ha 
a problémák továbbra is fennállnak (gyakori 
hányás, hasmenés és hányás, egy napnál tovább 
tartó hasmenés vagy véres hasmenés), állatorvos 
segítségét kell kérni, aki a diagnosztikai eljárás 
során megtalálja a probléma legvalószín?bb okait. 

6. Cukorbetegség:  a macskák és kutyák endokrin 
betegsége, amely az endokrin hasnyálmirigy 
legyengült m?ködése miatt alakul ki, amely már 
nem választ ki elegend? mennyiség? inzulint.

F?leg középkorú és id?s macskáknál fordul el?. A 
macska sokat iszik és gyakran vizel. Meg?rzött 
étvágy ellenére fogy. A macskacukorbetegség súlyos 
betegség, amely sikeres állatorvos által felírt 
terápiával kontrollálható.

7. A bels?férgekkel kapcsolatos problémák: A 
legelterjedtebbek az orsóférgek, amelyekkel a 
macskák a fert?zött talajjal érintkezésbe került 
rovarok, rágcsálók és madarak elfogyasztása által 
fert?z?dnek meg. A férgekkel fert?zött macska 
hányhat, rossz az étvágya, feszült a gyomra, 
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Megismer?
E havi Megismer? beszélget? partnerem Kónyi László 
és Weithoffer Timea voltak.  Kedvességük és 
nyíltságuk mindenképpen köszönetet érdemel.

          - Mióta laktok Dunaszekcs?n?

Timi: Most van 5 éve, hogy ide költöztünk.

- Honnan jöttetek ide?

Timi: Én eredetileg Véméndr?l jöttem, utána 
elkerültem Pécsre tanulni a gimnáziumba, 
majd ott folytattam a szakmai tanulmányaimat 
is. Azután Keszüben éltem 7 évig. A férjem is 

      A kockásliliom /Fritillaria meleagris 
L./ a liliomfélék (Liliaceae) családjába 
tartozó ével? lágyszárú növény. Szára 
felálló, csupasz, sötétzöld vagy kékes, 
15-30 cm magas. A hagyma kerek, több 
vékony pikkely borítja. Levelei 
váltakozóak, zöldek, hosszúkásak és 
barázdáltak, 6-12 cm hosszúak, 5-12 cm 
szélesek, 4-5 db van. 

A virágok általában egyesek, nagyok, 
legfeljebb 4 cm hosszúak, 2 cm szélesek, 
harang alakúak, szagtalanok, függ?leges 
szár tetején lógnak. A virágzat levelei úgy 
néznek ki, mint egy sakktábla, 
vörösesbarna és fehér vagy sárga 
minták. Porzója 6 darab, szálaik 
körülbelül 1 cm hosszúak, a bibe 
háromrészes orrú. Márciusban és 
áprilisban virágoznak. Hidegebb 
tavaszkor a virágzás elhúzódhat május 
közepéig. 

Él?helye:  nedves és humuszban gazdag 
talajokon n?. Érzékeny faj. Az emberek a 
növényeket dekoratív virágaik miatt 
szedik. Szigorúan védett növény.

Termesztése kizárólag hibrid 
növényekkel engedélyezett. Napos- 
félárnyékos helyre alkalmas.

A fritillus nemzetség latin neve a frit illus 
(pohár vagy kockadobó pohár) szóból 
származik, amely egyes perigonfajok 
leveleinek kockás mintázatára utal. 
Innen származik a kocka nevünk.

Vadonban él? növények eszmei értéke 
50 000 Ft.

Keszüben élt, ott ismerkedtünk meg. Az a 
település id?vel eléggé elvárosiasodott, és már 
nem éreztük annyira jól ott magunkat, ezért 
döntöttünk a költözés mellett.

Laci: Egész életemben város közvetlen 
szomszédságában laktam, elég volt. Nem 
szerettem volna semmiképp sem városba 
költözni. 

- Miér t pont Szekcs?re esett a választás?

Timi: Kinéztünk magunknak anno egy házat 
Babarcon, amit lefoglalóztunk. A CSOK 

Mocsári kockás liliomA

M



 

Ú
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Kávészünet Schum Zoltánnal és 
Schumné Kolep Anettal

lesznek. Szóval májusban tudnánk már nyitni, 
csak annyi el?re lefoglalt rendezvényünk van 
Mohácson, hogy a hónap végét még megvárjuk, 
és az ottani éttermet május végével adjuk le.

-Terveztek valamilyen átalakítást vagy 
módosítást?

Zoltán: Nem, nem szeretnénk alakítani rajta, 
csak a kerthelységnek szeretnénk nagyobb 
hangsúlyt adni. Hozunk oda új bútorokat, 
naperny?ket, hiszen az egy annyira jó 
adottságokkal rendelkez? hely, hogy b?n lenne 
nem kihasználni.

Anett: A kés?bbiekben majd szeretnénk pár 
asztalt úgy berendezni, hogy bisztrósabb 
hangulata legyen, hogy ha valaki csak egy sörre 
ugrik be, vagy egy pizzát elfogyasztani, akkor 
oda is le tudjon ülni.

Valamint szerepel a terveink között, hogy a régi 
piacteret rendbe tartanánk, hogy az érkez? 
vendégek ott tudjanak parkolni, és ne a csárda 
utcájában.

- Az üzlet nevét megváltoztatjátok?

-Úgy tudom, hogy bérbe vettétek a 
Halászcsárdát. Mikorra tervezitek a nyitást?

Zoltán: Igen. Június 3-án, szombaton fél 12-kor 
tervezünk nyitni. Aznap egy étlapismertet?s 
svédasztalos ebéddel várjuk az érdekl?d?ket, így 
azok, akik ellátogatnak hozzánk, mindjárt 
megismerkedhetnek az étlapunk f? elemeivel, 
fogásaival. Estére pedig él?zenés vacsorát 
tervezünk tambura zenekarral.

- Honnan jött a gondolat, hogy belevágjatok 
ebbe?

Zoltán:  Mi szerettük volna már régebben is a 
Halászcsárdát.

Anett: Régóta szívünk vágya, hogy egyszer 
lehet?ségünk legyen a Halászcsárdát üzemeltetni, 
és ez  szerencsés véletlenek egyvelege, hogy 
elindult a tárgyalás az üzemeltetésr?l.

- Milyen munkálatok vannak még vissza?

Zoltán: Újra kell engedélyeztetni, hiszen a saját 
cégünk fogja üzemeltetni. A papírokat már 
elindítottuk, és valószín?leg májusra készen is 

segítségével szerettük volna megvalósítani a 
költözést. 11 napunk volt vissza a papírok 
beadására, amikor az ottani eladók visszaléptek 
az adásvételt?l, így gyorsan kellett egy másik 
házat keresnünk magunknak. Felvettük egy 
ingatlanközvetít? céggel a kapcsolatot, aki 
Bárban mutatott egy házat és itt Szekcs?n. 
Kijöttünk megnézni, és akkor nyilalt belém a 
felismerés, hogy én ezt a házat már korábban 
láttam az interneten, és azonnal beleszerettem. 
Azóta szinte teljesen átépítettük, de nagyon 
szeretjük.

Tetszett az is, hogy Szekcs?n sok minden van; 
óvoda, iskola, posta, gyógyszertár. És 
természetesen a Duna.

- Szerettek itt élni?

Igen, nagyjából már sikerült beilleszkednünk, 
bár nyilvánvalóan mindenkit nem ismerünk. Az 

okoz némi nehézséget, hogy a nagyszül?k 
messze laknak, s nincs, akire a gyerekeket 
id?nként lehetne bízni.

Laci: Nekem annyi elvárásom volt csak, hogy 
az épülethez legyen nagy terület, és a 
gyerekek miatt a ház is nagy legyen. Ez 
megvalósult.

- Milyen id?sek a gyerekek?

4 éves lesz a kisebbik és 7 a nagyobbik. Itt az 
utcában sok gyerek van már, tudnak 
barátkozni, együtt játszani.

Timi: Szerintem mi Dunaszekcs? legjobb 
részére költöztünk. A szomszédok egyt?l 
egyig nagyon aranyosak. Kedves, csendes  
emberek. 

                              Köszönöm a beszélgetést!
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Igen, Duna Csárda lesz az új neve. Hiszen az 
egész üzletet kimondottan csárda jelleg?re 
szeretnénk alakítani.

- Hogy képzeljem el? Muskátli és kockás 
asztalterít??

Zoltán: Muskátli igen, kockás asztalterít? nem. 
Kimondottan magyaros ételeket fogunk 
szerepeltetni az étlapon, pörköltöket, gulyásokat, 
egytálételeket, frissen sülteket.  Természetesen 
halételeket is fogunk tartani, lesz például halászlé, 
harcsa pörkölt, roston süll?. Olyan helyet 
szeretnénk, ami barátságos, kedves hangulatú, 
hogy akár csak egy üdít?re vagy kávéra is 
betérjenek hozzánk.

-A kiszállításon gondolkodtatok?

Természetesen. Szekcs?n és Bárban ingyenesen 
kiszállítunk, Bátára 500 Ft-os díjjal tudunk 
számolni, és a kés?bbiekben szeretnénk majd 
Mohácsig, illetve Bátaszékig is eljutni.

-Hány f? munkavállalóval terveztek 
üzemelni?

Zoltán: 10-12 f?. Kezdésre így tervezzük, s 
bízunk benne, hogy kés?bb szükség lesz majd új 
emberek felvételére.

-Hogy lesz a nyitva tartásotok?

A hét minden napján nyitva leszünk.  Hétf?t?l 
csütörtökig 11 - fél 12-t?l este 9-ig, pénteken és 

szombaton egy órával tovább este 10-ig, 
vasárnap pedig a hétköznapi nyitva tartással 
megyegyez?en este 9-ig leszünk nyitva.

- Menüztetésben gondolkodtok?

Anett: Igen, minden nap két fajta menüb?l tudnak 
választani a vásárlók. Természetesen a menüt is 
lehet majd kiszállításra kérni, de akár helyben is 
fogyaszthatják az emberek.

- Speciális étkezési igényeket ki tudtok majd 
elégíteni?

Zoltán: Igen, lesznek az étlapon olyan ételek, 
amik megfelelnek a speciális igény?eknek is.

- Milyen egyéb terveitek vannak még a 
csárdával?

Anett: Szeretnénk majd rendszeresen él? zenés 
esteket szervezni, kéthetente vasárnaponként 
svédasztalos ebédeket tartani. Valamint vállaljuk 
lakodalmak, ballagások, születésnapok 
lebonyolítását is. Illetve a jeles napok alkalmával 
(pl. n?nap, valentin nap) akciókkal, zenés 
estekkel, különleges hangulattal várjuk a hozzánk 
érkez?ket, de gondolkodunk halfesztivált 
szervezésén is.

Zoltán: Májusban megjelenik már az új weboldal, 
facebook és instagram oldal, ahol fent lesznek a 
részletek és az elérhet?ségeink is.

                                  Köszönöm a beszélgetést!

Fúvószenekarok min?sít? hangversenye Mohács, 
2023. 04. 22.

Múltunk hangjai - Galambosi László rovata

         Öt év elteltével a Magyarországi 
Németek Szövetsége (LANDESRAT) 
szervezésében ismét megrendezésre került 
a fúvószenekarok min?sítését szolgáló 
rendezvény, melynek ezúttal Mohács adott 
otthont. 

A Dél-Magyarországi régióban kilenc csapat 
vállalta a megmérettetést azzal a nem 

titkolt céllal, hogy arany fokozatot érjen el. 
A Dunaszekcs?i Fúvószenekarnak már 
kétszer is sikerült ezt az elismerést 
elnyernie, így nem is lehetett más a 
célkit?zés, mint ismét a legjobbak közt 
végezni. Komoly er?feszítést igényelt a 
felkészülés, és nem is volt zökken?mentes, 
mivel a harminc f?s létszám miatt nehéz 
volt összehozni a próbákat. 

Ö



Dunaszekcs?i Hír ek10. oldal Múltunk  hangjai

Alföldi Balázs, zenekarunk karnagya 
folyamatosan azt sulykolta a csapatba, 
hogy a mércét magasra kell tennünk, mert a 
szakért? zs?ri kritikus szemmel és füllel 
figyel majd, és csak magas színvonalú 
muzsikával nyerhetjük el tetszésüket. Látván 
a jelentkez? zenekarokat tudtuk, hogy 
komoly zenei tudást felsorakoztató 
mez?nybe kerültünk, mint a már kiemelt 
arany min?sítés? véméndi Branauer 
Musikanten, vagy a babarci Bawarzer 
Dorfmusikanten, Wemender Blaskapelle, 
Schomberger Dorfmusikanten, 
valamennyiüknek vérében van a 
svábmuzsika, valamint a nagy múltú Mázai 
Bányász Fúvószenekar, Pécsváradi Városi 
Fúvószenekar, Babarci Fúvószenekar, és a 
Szekszárdi Ifjúsági Fúvószenekar. 

A m?sorválasztás sem volt könny?, a 
kötelez?en el?írt Der Wirt polkán kívül 
marsch, ländler és schnell polka került a 
repertoárba. Az ünnepélyes megnyitót a 
Magyar Himnusz és a Schváb Himnusz 
elhangzása után a Landesrat elnöke 
tartotta, méltatta a rendezvényt, dicsérvén a 
zenekarok aktivitását, a hagyományok 
?rzését. 

A hagyomány?rz? zenekarok, a 
?dorfmusikusok? kezdték a hangversenyt, 
professzionális hangzás és el?adásmód 
jellemezte mindegyik produkciót. Alaposan 
feladták a leckét az utánuk következ?knek. 
Felkészült volt azonban a többi csapat is. 
Színvonalas, változatos, helyenként virtuóz 
zenével, új ötletekkel rukkoltak ki. Meg is 
jegyezte az egyik zenekarvezet?: - Nagyon 
er?s a m ez?ny! 

A Dunaszekcs?i Fúvószenekar hetedik 
fellép?ként került sorra. A lendületes Jugend 
voran Marsch megadta az alaphangulatot, 
és oldódott a feszültség a csapatban. A 
Frauenliebeländler következett, ezt a számot 
nemhogy zs?ri el?tt, de még közönség el?tt 
sem játszottuk. Ezután már biztosan fogjuk. 

A kötelez? Der Wirt polka után a Motoren 
schnell polkával (gyors polka) zártuk 

m?sorunkat, ami szintén itt debütált. 
Úgy éreztük, ami benne volt a 
zenekarban, azt sikerült megmutatni. 

A zs?ri értékelésében örvendetesnek 
tartotta, hogy három generációs 
zenekarunk van, és a fiatalok 
nagyszer?en helytállnak. Továbbá, hogy 
hagyomány?rz? muzsikát is játszunk, és 
nem féltünk nehéz zeneszámokat 
választani. Amíg a zs?ri tanácskozott, 
minden zenekar játszott még két számot 
a közönség szórakoztatására. 

Az eredményhirdetés nem hozott 
meglepetést, a ?dorfmusikosok? kiemelt 
aranyat kaptak, a Dunaszekcs?i 
Fúvószenekarnak sikerült harmadszorra 
is elnyerni az arany min?sítést. Óriási 
gratuláció a zenekar vezet?jének; Alföldi 
Balázs karnagynak és a zenekar minden 
tagjának!

Az arany min?sítést nyert Dunaszekcs?i 
Fúvószenekar névsora: Alföldi Balázs 
karnagy, Aranyi Gabriella, Bodó Luca, 
Ébert Leila, Galambosi László, ifj. 
Galambosi László, Garai Zsolt, Heged?s 
Zsolt, Hermann József, Hetényi Hédi, 
Holczer Richárd, Jakab Attila, 
Kappelmayer Mihály, Kiss-Aranyi 
Krisztina, Kulutácz Zoltán, Ódor Dóra, 
Papp Dalma, Petrovics Adorján, Petrovics 
Gerg?, Petrovics-Rácz Nikolett, Prucs 
Lilla, Ruman Gerg?, Salamon Gábor, 
Scheppi Hanna, Schipp Dominik, Sz?ke 
Zoltán, Treutz Tímea, Vörös Balázs, Vörös 
Gerg?.
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         A katasztrofális mohácsi csata után Buda 
nyitva állt az oszmán er?k el?tt. Szulejmán 
csapatai 1526-ban és 1529-ben is bevonultak a 
városba, de a szultán mindkét alkalommal 
átadta azt Szapolyai Jánosnak. Ennek oka, 
hogy a frissen megkoronázott magyar király 
elismerte a szultánt h?bérurának és 
megbízható szövetségesnek számított.

A szituáció azonban megváltozott Szapolyai 
halálával, amikor is I. Ferdinánd császár 
elérkezettnek látta az id?t a vár bevételére és 
Magyarországra küldte Wilhelm von 
Roggendorfot mintegy 20 000 császári zsoldos 
és egy kisebb flotta kíséretében. Melléjük 
csatlakozott még Perényi Péter egy 8000 f?s 
magyar lovasság élén. 

A sereg május elején érkezett meg Buda alá, 
Roggendorf pedig követeket küldött Izabella 
kiránynéhoz. A vár feladásáért és Ferdinánd 
magyar királyként való elismeréséért cserébe a 
bécsi udvar hajlandónak mutatkozott a szabad 
elvonulást garantálni és a szepességi szapolyai 
birtokokat Izabella és fia kezébe adni. Bár az 
özvegy hajlandónak mutatkozott a 
megállapodásra, legf?bb tanácsdója; Fráter 
György ellenezte a megegyezést, s?t amikor 
nyilvánvalóvá vált, hogy titkos tárgyalások 
tovább folytak, a királynét ?rizetbe is helyezte, 
híveit pedig a várból kikergette. A helyzetre 
reagálva Roggendorf május 4-én körülzárta 
Budát és megkezdte az ostromot.

A császári generális ugyanakkor nem volt 
könny? helyzetben. Egyrészr?l a vár védelme 
meger?södött 1530-hoz képest, amikor 
legutoljára próbálkozott az elfoglalásával. Az 
elmúlt két évben Fráter György a falakat 
kijavíttatta és meger?síttette, új bástyákat 
építtetett és új védm?veket telepíttetett. Hamar 
nyilvánvalóvá vált, hogy ezek lerombolása 
vagy elfoglalása több id?t fog igénybe venni. 
S bár a vár védelmét pusztán 2200-2400 
katona látta el, a vár környékének körülzárása 
koránt sem volt sikeres. Török Bálint Pápa 
alól érkezett meg egy kisebb felment? 
sereggel és sikeresen verekedte be magát a 
várba. Közben Török csapatainak többsége 
továbbra is ostrom alatt tartotta a Veszprém 
vármegyei várost, míg Podmaniczky János 
egységei Palotánál (ma Várpalota) kerültek 
összet?zésbe egy másik császári er?vel, 

Buda 1541-es ostroma
meggátolva azok csatlakozását a f? 
ostromer?khöz.

Ennél is nagyobb problémát jelentett azonban, 
hogy Roddendorf tudomására jutott, hogy a 
szultán egy körülbelül 15 000 f?s sereget 
indított útjára, hogy a várat felmentse. 

A felvonuló sereghez folyamatosan 
csatlakoztak a szövetséges er?k (pl. a tatárok), 
illetve a balkánon él? szpáhik, akindzsik és 
aszabok. S bár egy ekkora sereg felszerelése, 
ellátása, s?t vonulása is komoly er?feszítést, 
id?t igényelt, egyetlen jelent?s császári sereg 
sem volt a régióban, amely lelassíthatta volna 
?ket. Az oszmán er?k várhatóan a nyár 
folyamán mindenképpen elérték volna a 
f?várost, amelynek esetleges megvédését 
azonban csak egy gyors ostrom és az ennek 
köszönhet?en épen maradt véder?m?vek 
jelenthették volna. Nem véletlenül 
próbálkozott von Roggendorf els?ként egy 
diplomáciai megoldással. Az id? szorítása azt 
is jelentette, hogy a vár körülzárása és lassú 
kiéheztetése nem lehetett opció.

A császári er?k mintegy 40 ágyúval 
folyamatos t?z alatt tartották a várat, de az 
okozott károkat a véd?k sikeresen 
kijavították, mindössze a vár vízellátását 
sikerült megsemmisíteni. Végül június 1-jén 
három oldalról indítottak gyalogsági 
támadást, de a véd?k a budai polgárok 
segítségével mindhármat visszaverték. Az 
eredménytelen ágyúztatás hatására 
Roggendorf aknák telepítése mellett döntött, 
amelyeket azonban a várban állomásozó 
bányászok segítségével hatástalanítottak. A 
sikerek ellenére azonban a véd?k helyzete 
jelent?sen leromlott, a folyamatos harcok, az 
éhezés és a friss víz hiányában felbukkanó 

ifj. Kulutácz Zoltán rovataA



Dunaszekcs?i Hír ek12. oldal Mi, magyar ok

A húst a szokásosnál kisebb 

kockákra vágjuk és megmossuk. 

A felhevített zsírban hagymát 

pir ítunk, hozzáadjuk a gombát, és 

kicsit együtt pároljuk. M egszór juk 

pirospapr ikával, a húst 

hozzáadjuk, megsózzuk és kis vízzel 

fed? alatt pároljuk. 

Ha a hús megpuhult, behabar juk a 

l iszttel elkever t tejföl lel és 

megborsozzuk. 

Tör t burgonyával vagy párolt 

r izzsel tálalhatjuk.

- 6 0  dkg marhalábszár

- 20  dkg gomba

- közepes fej vöröshagyma

- törött bors

- 2 dl tejföl

- 3 dkg l iszt

- zöldpetrezselyem

- pirospapr ika

- 8 dkg zsír

- só

Hozzávalók:

Recept neked: 
Pásztorhús 

járvány miatt június közepére a várvéd?k 
száma a felére csökkent.

Június 21-én a szendr?i bég megérkezett 
Kelenföldre és innent?l kezdve a császári 
er?k figyelme is megosztódott. A tisztek 
egy része azonnali támadást javasolt, 
mások amellett foglaltak állást, hogy 
inkább a bég csapataival kellene 
megütközni miel?tt még a török f?er?k 
megérkeznek. Roggendorg azonban 
elutasította a javaslatokat és inkább a vár 
kiéheztetésében és felment? er?k 
érkezésében reménykedett. Ezzel saját 
sorsát pecsételte meg. 

Augusztus 20-án még volt egy összecsapás 
az ostromlók, a véd?k, illetve a délr?l 
felvonuló török csapatok között, de a 
sikertelenségét követ? másnapi 
haditanácskozáson az ostrom feladása 
mellett döntöttek. A tüzérségi védelem 
nélkül maradt császári csapatokat 
egyszerre támadták a törökök, a várból 
kitör? magyar er?k és a Dunán ekkor már 
fölényben lév? oszmán flotta. 

A küzdelemben Roggendorf is sebet kapott 
és bár sikerült kimenekíteni, néhány 
nappal kés?bb Komáromban belehalt 
sérülésébe. A f?vezér nélkül maradt 
megzavarodott er?ket végül a megérkez? 
friss török f?sereg teljesen felmorzsolta.

A felérkez? Szulejmán nem bízva magyar 
szövetségeseiben ezúttal a vár megtartása 
mellett döntött. Mint egy korábbi cikkben 
már jeleztem, ünnepélyesen 
megvendégelte a gyermek János 
Zsigmondot és kíséretét, közben pedig 
csapatait a vár elfoglalására küldte. 
Parancsnokai távollétében a megdöbbent 
véd?k egy puskalövés nélkül adták meg 
magukat. Buda ezt követ?en 145 évig 
maradt török kézben még az illuzióját is 
elkergetve annak, hogy a Szapolyai -?párt? 
önálló politikai er?ként lenne jelen az 
országban. A gyermek János Zsigmond 
édesanyjával és tanácsadóival Erdélyben 
-török h?béresként- talált menedéket 
intézményesítve az ország három részre 
való szakadását.
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